
13 فرهنگ و هنر

اندیشه

از هنرمندان تا سیاسیون 
در افتتاحیه یک فیلم

اولین اکران مردمی فیلم سینمایی »ترانه« با 
حضور جمعی از هنرمندان و چهره های سیاسی 
و فرهنگی برگزار شد. به گزارش »وطن امروز«، 
اولین اکران مردمی فیلم سینمایی »ترانه« به 
کارگردان��ی مهدی صاحبی به هم��راه عوامل 
فیلم، شامگاه چهارشنبه ۳ بهمن ماه، در پردیس 
کورش در 2 سانس با استقبال مخاطبان برگزار 
شد. اکران مردمی اولین فیلم سینمایی مهدی 
صاحبی، ع��لاوه بر هنرمن��دان و علاقه مندان 
س��ینما، پای چهره های سیاسی و فرهنگی را 
هم به این جمع باز کرد؛ سیدمحمد حسینی 
)وزیر اس��بق فرهنگ و ارشاد اسلامی(، احمد 
امیرآبادی فراهانی )عضو هیأت رئیسه مجلس(، 
عدل هاش��می پور )نماینده مجل��س(، احمد 
انارکی محمدی )نماینده مجلس(، س��یدفرزاد 
نجات نی��ا )دس��تیار وی��ژه وزی��ر ارتباطات( و 
سیدمحمدرحیم فاضلی نژاد )مدیرکل بهزیستی 
استان تهران( از جمله چهره های سیاسی حاضر 
در اکران مردمی تران��ه بودند. قصه اصلی این 
فیلم در ارتباط با موضوع مدلینگ و فشن است 
و اکران آن از چهارشنبه ۳ بهمن ماه در سراسر 

کشور آغاز شده است.

»سینماگرام« زنده می شود
سری جدید »سینماگرام« به 
صورت زنده از شبکه 4 سیما 
روی آنتن رف��ت. به گزارش 
ایسنا، محمدحسین رضوی، 
گرام  س��ینما  تهیه کنن��ده 
اعلام کرد »س��ینماگرام« به صورت ویژه و هر 
شب برای جشنواره  فیلم فجر  برنامه ای ندارد. 
س��ری جدید این برنامه پنجشنبه هر هفته به 
صورت زنده روی آنتن می رود و پنجشنبه هایی 
که مصادف با ایام جشنواره است به موضوعات 
آن پرداخته خواهد شد. این برنامه سینمایی که 
پیش از این پنجشنبه شب ها به صورت تولیدی 
روی آنتن می رفت با ترکیب جدید از آخر هفته 
گذشته به صورت هفتگی روانه آنتن می شود. 
شاهرخ دولکو، امیرحسن ندایی و فرزاد موتمن، 
همچنان اجرای بخش ه��ای مختلف برنامه را 
برعهده دارند و سیدامیر جاوید به عنوان مجری 
بخش مس��أله هفته سینما و همچنین خسرو 
نقیبی و سعید مس��تغاثی به عنوان منتقدان 

برنامه به »سینماگرام« اضافه شده اند.

جیم کری بار دیگر علیه ترامپ 
وارد میدان شد

جیم کری، کمدین مشهور 
در نقاش��ی جدیدش دونالد 
ترامپ را مته��م به این کرد 
با سیاست های خودش،  که 
ش��ماری از م��ردم آمریکا را 
به مشتی کینه جو بدل کرده است. به گزارش 
مهر به نقل از ددلای��ن، جیم کری به تازگی با 
انتشار جدیدترین نقاشی خود از طریق حساب 
توئیتری اش وارد بحثی ش��د که طی روزهای 
اخیر واکنش های بس��یاری را در بر داش��ته و 
حت��ی باعث ش��ده دونالد ترام��پ هم نظرش 
را اع��لام کند. چن��د روز پیش، برخوردی بین 
دانشجویان دبیرستان کاتولیک کاوینگتون واقع 
در کنتاکی و نیتن فیلیپس، یک ریش س��فید 
بومی آمریکایی و عضو بازنشسته ارتش ایالات 
متحده صورت گرفت. در ویدئویی که از آنها در 
واشنگتن منتشر شد، فیلیپس در واشنگتن در 
راهپیمایی بومی های آمریکایی ش��رکت کرده 
بود اما دانش آموزان این دبیرستان که بسیاری 
از آنها کلاه هایی با شعار »آمریکا را دوباره بزرگ 
کن« )شعار انتخاباتی ترامپ( را بر سر داشتند، 
دورش را گرفتند و به او می خندیدند. در نقاشی 
ک��ری از آن لحظه، یک تف��اوت کلیدی بین 
ویدئوها و نقاش��ی او وجود دارد که روی کلاه 
یکی از دانشجویان عبارت »دوباره نفرت بورز« 
دیده می شود که او به این ترتیب شعار ترامپ 
را تغییر داده اس��ت! ک��ری در توصیف خود از 
این تصویر نوش��ت: »بچه مارها«. بعد از اینکه 
ویدئوی این برخورد در رس��انه های اجتماعی 
منتشر ش��د، بحث های زیادی حول آن شکل 
گرفت. خیلی ها گفتند آن دانشجویان داشتند 
آن ریش س��فید بوم��ی آمریکایی را مس��خره 
می کردند. اما ترامپ نظری متفاوت داش��ت. او 
در توئیتر خود نوشت: »دانشجویان کاوینگتون 
تبدیل به نمادی از اخبار جعلی و اینکه می تواند 
چقدر بد باش��د، شده اند. آنها توجه جهان را به 
خ��ود جلب کرده اند و می دانم که از آن بخوبی 
اس��تفاده خواهند کرد؛ شاید حتی برای اینکه 
بتوانند افراد را متحد کنند. مسأله خوب شروع 

نشد اما می تواند با یک رویا به پایان برسد!«

انتشار نخستین قسمت برنامه 
اندیشه محور »چهارسو«

اولین قسمت از برنامه اندیشه محور چهارسو 
با حضور مهدی نصیری در سایت آپارات منتشر 
ش��د. به گزارش »وطن امروز«، برنامه اینترنتی 
اندیشه محور چهارسو تلاشی است در جهت توجه 
دادن نظریه پردازان حوزه علوم انسانی به حضور 
جدی اندیشه های جدید و مخالف و مهیا کردن 
فضایی برای نقد و بررس��ی ای��ن نظریات که در 
جهت ایجاد فضای پویای اندیشه ای، رشد علمی، 
تش��خیص نقاط ضعف و قوت نظریات مختلف 
توسط نخبگان و صاحب نظران و ضرورت توجه 
صاحب نظران به مباح��ث روز و کاربردی جامعه 
مفید خواهد بود. به علاوه، این برنامه تلاش دارد 
ضمن طرح مسائل اندیشه  ای، رسالت مطالبه گرانه 
خود را از نهادهای ذی ربط مانند حوزه، دانشگاه 
و مسؤولان اجرایی و متولیان این حوزه فراموش 
نکند. اگرچه برنامه طوری طراحی ش��ده اس��ت 
که اقش��ار مختلف جامعه قطعا می توانند با آن 
ارتباط بگیرند اما نخستین جامعه هدف، حوزه، 
دانش��گاه و متولیان حوزه های اندیشه ای چه در 
مقام نظریه پ��رداز و چه در مقام اجرا خواهد بود. 
گفت وگوهای برنامه چهارسو که با اجرای آروین 
فرشی نعیم دانشجوی کارشناسی ارشد الهیات و 
معارف اسلامی دانشگاه تهران و به سردبیری رضا 
اصغری آذر کارشناس الهیات و معارف اسلامی از 
دانش��گاه تهران تهیه شده است، از طریق آدرس 
chaharsootv@ در سایت آپارات و فضاهای 

مجازی قابل دسترسی خواهد بود. 

2 رمان »شرفی خبوشان« 
در مسیر نمایشگاه کتاب

محمدرضا شرفی خبوش��ان از 
سپردن 2 رمان ویژه نوجوانان 
و بزرگسالان به ناشر خبر داد. 
به گزارش ف��ارس، محمدرضا 
شرفی خبوشان،نویسنده ایرانی 
درباره رمان »روایت دلخواه پسری شبیه سمیر« 
اظهار داش��ت: این اثر پیش از این در جش��نواره 
داس��تان انقلاب ب��ه عنوان اث��ر برگزیده معرفی 
شده اس��ت، بنابراین قرار اس��ت بزودی از سوی 
انتشارات شهرس��تان ادب روانه بازار کتاب شود. 
شرفی خبوشان در ادامه سخنانش این اثر را برای 
گروه س��نی بزرگسال دانس��ت و در پاسخ به این 
سوال که آثار برگزیده داستان انقلاب از سوی حوزه 
هنری و سوره مهر منتشر می شوند؛ چرا این اثر را 
شهرستان ادب منتشر خواهد کرد، گفت: اختیار 
انتشار با نویسنده است و از آنجا که تمام کارهایم 
توسط شهرس��تان ادب منتشر شده بود تصمیم 
گرفتم این داستان را نیز به آنها بسپارم. به گفته 
وی، برای تالیف این رمان از مدت ها قبل تحقیق 
و پژوه��ش را آغاز کردم، مطالعات گس��ترده ای 
انجام شد، چرا که بخش اعظمی از کار در کشور 
عراق می گذرد. این نویسنده شخصیت های کتاب 
را عراق��ی و بعضا از اعضای حزب بعث دانس��ت و 
عنوان کرد: بخشی از داستان به سال های تبعید 
حضرت امام در عراق و دوران تبعید می پردازد. بر 
همین اساس داستان در این کشور روایت می شود. 
این رم��ان حدودا 260 صفحه خواهد بود و تا فرا 
رسیدن زمان نمایشگاه کتاب منتشر می شود. وی 
اث��ر دیگر خود را رمان نوجوان دانس��ت که هنوز 
نام��ی برای آن انتخاب نکرده و اضافه کرد: باز هم 
شهرستان ادب قرار است این کتاب را  منتشر کند. 
محوریت اثر دفاع مقدس و انقلاب اسلامی است و 

نگاه ماجراجویانه به جریات دفاع مقدس دارد.

تازه ترین آمار فروش سینمای ایران 
اعلام شد

آمار فروش فیلم های سینمایی 
در هفته ای که گذشت اعلام 
شد. به گزارش »وطن امروز«، 
گیشه سینمای ایران این هفته 
فروش نس��بتا خوبی را پشت 
س��ر گذاش��ت؛ هر چند برگزاری مسابقات جام 
ملت های آسیا نیز تا حدودی بر تغییرات ایجاد 
ش��ده در این فروش اثر منفی گذاش��ت. براین 
اس��اس، تاکنون و در مجموع فیلم های »بمب، 
یک عاشقانه« 6 میلیارد و ۷00 میلیون تومان، 
»مارموز« 6 میلیارد و ۱20میلیون تومان، »قانون 
مورفی« ۵ میلیارد و ۵0 میلیون تومان، »پیشونی 
س��فید)2(« 4 میلیارد و 4۳0میلی��ون تومان، 
»کلمبوس«  4 میلی��ارد و 2۵0 میلیون تومان، 
»میلیونر میامی« یک  میلی��ارد و 2۷0 میلیون 
توم��ان، »دزد و پری)2(« یک میلی��ارد و ۱00 
میلیون تومان، »اتاق تاریک« یک میلیارد و ۵0 
میلیون تومان، »تخته گاز« ۷۳0 میلیون تومان، 
»درس��اژ« ۳20 میلیون تومان و پارادایس 2۱0 

میلیون تومان فروش داشته اند.

گروه فرهن�گ و هنر: نزدیک ش��دن به ایام 
برگزاری س��ی وهفتمین جشنواره فیلم فجر، 
همه مدیران و دست اندرکاران عرصه سینمای 
ایران را به تکاپو انداخته اس��ت. موضوعی که 
باعث شد در آخر هفته ای که گذشت، 2 تن 
از مدیران اصلی س��ینمای ایران با حضور در 
2 برنامه تلویزیونی تخصصی حوزه س��ینما، 
به س��والاتی در ارتباط برگ��زاری این رویداد 
فرهنگی و هنری پاس��خ دهن��د. به گزارش 
»وطن امروز«، حس��ین انتظامی، سرپرست 
سازمان سینمایی نخستین  مسؤولی بود که 
پنجشنبه شب با حضور در برنامه تلویزیونی 
»ش��هر فرنگ« روب��ه روی حمیدرضا مدقق 
نشس��ت تا به س��والات او درباره چش��م انداز 

سینمای ایران و تازه ترین خبرها در ارتباط با برگزاری 
سی وهفتمین جشنواره فیلم فجر پاسخ بدهد. 

لزوم انتش�ار صورت هزینه های جشنواره های  ■
سینمایی کشور 

انتظامی در ابتدای این نشست در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با لزوم شفافیت در سینمای ایران، با بیان 
اینکه قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات سال 
۸۷ در مجل��س و س��ال ۸۸ در مجم��ع تش��خیص 
مصلت نظام تصویب شده است، گفت: »مطابق این 
قانون اگر شهروند ایرانی تقاضای اطلاعات و اسنادی 
را داش��ته باشد، البته جز مس��اله حریم خصوصی و 
اسناد طبقه بندی شده، دس��تگاه مربوط باید اسناد 
خواسته شده را در اختیار شهروند قرار دهد. شفافیت 
با بگم بگم میسر نمی شود و اوج آن، پیش بینی پذیری 
را در پ��ی دارد«. انتظامی همچنین با تاکید بر اینکه 
درآمد، هزینه و... در سازمان سینمایی باید مشخص 
باشد، گفت: »سازمان سینمایی از زمان آقای حیدریان 
شفاف سازی را آغاز کرده است، همه شوراهایی که در 
سازمان داریم باید اطلاعات آن برای مخاطب مشخص 
باشد، صورت هزینه های رویدادهای سینمایی مانند 
جش��نواره فیلم فجر و جشنواره سینما حقیقت باید 
منتشر شود. این نوع عملکرد باعث می شود در کارمان 
دقیق تر باش��یم و آمادگی پذیرش نکات و انتقادها را 

داشته باشیم«.
 چ�را 80 درصد مردم مخاطب س�ینمای ایران  ■

نبودند؟ 
مدقق در ادامه گریزی هم به آمارهای منتشر شده 
در ارتباط با میزان مخاطبان سینما در سال گذشته 
زد؛ آمارهایی که نشان می دهد تنها ۱۹ درصد مردم 
سال ۹6 به سینما رفتند. انتظامی در پاسخ به سوال 
مدقق در ارتب��اط با دلایل اس��تقبال کم مخاطبان 
از س��ینما در س��ال گذش��ته اظهار کرد: »متاسفانه 
مصرف فرهنگی در کش��ورمان پایین اس��ت، از قضا 
یکی از کارویژه های وزارت فرهنگ این اس��ت که با 
سیاست ها، بسته های حمایتی و اولویت هایش کمک 
کند به مصرف فرهنگی افزوده ش��ود. به عنوان مثال 
یکی از سیاست گذاری های وزارت فرهنگ و سازمان 
سینمایی این اس��ت که زیرساخت های سینمایی را 
گس��ترش دهیم و با توجه به آمایش سرزمین به آن 
بها دهیم. خیلی از شهرهای کشور حتی یک سینما 
ندارند. این س��ینما داش��تن به کاهش آس��یب های 

اجتماعی و مصرف فرهنگی کمک می کند«.

 دلایل ادغام زیرمجموعه های سازمان سینمایی ■
انتظامی همچنین در س��خنانی با اشاره به حکم 
اخیر خود درباره ادغام چند زیرمجموعه از س��ازمان 
س��ینمایی نیز گفت: »با کوچک سازی، چابک سازی 
اتفاق می افتد. وقتی یک س��ازمان در هر س��طحی 
حجی��م باش��د، نمی تواند نس��بت به تح��ولات روز 
واکنش های س��ریع و هدفمند داش��ته باشد، حوزه 
سینما س��رعت تحولات بالایی دارد و باید متناسب 
با نیازهای روز برای آن برنامه ری��زی کرد«. او درباره 
واگذاری موسسه رسانه های تصویری به فارابی، گفت: 
»بخش��ی از ماموریت های لازم موسس��ه رسانه های 
تصویری در قالب زیرمجموعه بنیاد سینمایی فارابی 
انجام می شود. درباره گروه هنروتجربه نیز باید با حفظ 
رویکرد، روش های کاری متفاوتی را در پیش بگیریم«.

 سیاس�ت هایی ک�ه با تغیی�ر مدی�ران، تغییر  ■
می کنند

اما حس��ین انتظامی تنها چه��ره ای نبود که در 
این آخر هفته برای پاس��خ به س��والاتی درباره روند 
برگزاری جش��نواره فیلم فج��ر و همچنین وضعیت 
کلی س��ینمای ایران به تلویزیون آم��ده بود. ابراهیم 
داروغه زاده، دبیر جشنواره فیلم فجر و معاونت نظارت 
و ارزشیابی سازمان سینمایی نیز دیگر چهره ای بود 
که با حضور در برنامه تلویزیونی »سینماگرام« شبکه 
چهارم س��یما روبه روی سیدامیر جاوید نشست و به 
سوالات او پاسخ داد. در قسمت ابتدایی این گفت وگو 
سیدامیر جاوید با اشاره به واحد نبودن پروتکل های 
جشنواره فیلم فجر، از داروغه زاده در ارتباط با دلایل 
تنظیم نشدن سیاست هایی مشخص و مدون برای این 
رویداد فرهنگی و هنری پرسید. سوالی که داروغه زاده 
اینگونه به آن پاسخ داد: »سیاست های جشنواره فیلم 
فجر تابع سیاس��ت های سازمان سینمایی و معاونت 
س��ینمایی بوده و خواهد بود چون این جش��نواره را 
سازمان سینمایی برگزار می کند. هر چقدر ثبات در 
حوزه مدیریتی کلان وزارت ارشاد و سازمان سینمایی 
بیشتر باش��د، این ثبات در سیاست های جشنواره و  
آیین نامه ها بیش��تر خواهد بود. در طول این سال ها، 
هر رئیس سازمان سینمایی یا وزیری که آمده با نگاه 
و رویکردش تغییراتی را ایجاد کرده اس��ت. بخشی از 
تغییرات به ماهیت پویای س��ینما و نیازهای سینما 
برمی گردد. مثلا ما یک زمانی در جشنواره، بخش فیلم 
کوتاه یا مستند به این شکل مستقل نداشتیم یا بخش 
مستند و بخش بین الملل در جشنواره فجر ادغام بودند 

ولی هرکدام از این بخش ه��ا که قدرت پیدا کردند، 
مستقل شدند، بنابراین برخی تغییرات اجتناب ناپذیر 
است. یا مثلا منتقدان الان پیشنهاد می دهند پروانه 
ساخت سینمایی ملاک فیلم اول نباشد که این ناشی 
از تغییر در تکنولوژی است، بنابراین برخی تغییرات 
اجتناب ناپذیر است اما در کل اصل حرف شما درست 
است که باید هر چقدر می توانیم ثبات در  آیین نامه و 

سیاستگذاری داشته باشیم«.
جشنواره یکی از مراحل کمک به سینمای ایران  ■

است 
اما این بحث در ادامه به کارکردهای جشنواره فیلم 
فجر در تاثیرگذاری بر جریان فیلمسازی سینمای ایران 
رس��ید. جایی که مجری برنامه از داروغه زاده پرسید: 
»آیا جشنواره فیلم فجر یک شوی تبلیغاتی است؟« و 
داروغه زاده پاسخ داد: »یک بخشی از جشنواره شوی 
تبلیغاتی است یعنی ما بتوانیم سینماگران را تشویق 
کنیم و سیاست گذاری فرهنگی را سمت و سو بدهیم. 
هر س��ال هم بسته به سیاست سازمان سینمایی این 
سمت و س��وی فرهنگی را جهت می دهد و همیشه 
جهت داده اس��ت«. مجری برنامه در ادامه س��والش 
را اینگونه بس��ط داد: »پس یعن��ی جنس کمدی ها 
و جن��س آثاری که ب��ا آن مواجه هس��تیم، حاصل 
جشنواره فیلم فجر اس��ت؟« که داروغه زاده در پاسخ 
به این سوال اظهار داشت: »در سینمای آمریکا سالی 
نزدیک به ۱000 فیلم ساخته می شود، چند فیلم آن 
شاخص است؟ کمتر از ۱0 درصد. یعنی این نیست که 
توقع داشته باشید تمام سینما همسو با سیاست های 
فرهنگی باش��د. یا همس��و با نظرات منتقدان باشد. 
یکس��ری آثار هستند که صرفا برای مخاطب ساخته 
می شوند و همه جاهای دنیا هم به همین شکل است 
اما یکس��ری آثار هستند که در همه جاهای دنیا آثار 
پیش رو سینماها هستند که در ایران در جشنواره فجر 
یا دیگر جشنواره نمایش داده می شوند. فیلم های موثر 
درصد خیلی کمی هس��تند و درصد بالایی از فیلم ها 
جنبه سرگرمی دارند. این نشانه عدم کارکرد جشنواره 
فجر نیست. اگر ۱0 فیلم اول پرفروش امسال را مرور 
کنید، در جشنواره فجر ۹6 مورد تقدیر قرار گرفتند. 
جشنواره یکی از مراحل کمک به سینمای ایران است 
نه محل زایش. جشنواره فجر ویترین سینمای ایران 
اس��ت. سیاس��ت هایی که در طول سال های گذشته 
در س��ینمای ایران تدوین، اجرا و پیاده شده است، در 

جشنواره خود را نشان می دهند«.

حاشیه های ناتمام آفریده   ■
صحبت های داروغه زاده با سیدامیر جاوید 
در ادام��ه به بح��ث حضور محم��د آفریده، 
تهیه کننده فیلم موهن »یک خانواده محترم« 
در جمع داوران بخش نگاه نو جشنواره امسال 
رسید؛ جایی که داروغه زاده در پاسخ به انتقاد 
جاوید از این ماجرا در پاس��خی که بیش��تر 
شبیه به نوعی توجیه بود، گفت: »خوب بود 
انتقاداتی که از آقای آفریده در این برنامه شد، 
در حضور خود ایشان مطرح می شد اما درباره 
اینکه گفتید ایشان چه نقشی در ورود برخی 
کارگردانان به سینمای ایران داشتند، خاطرم 
هس��ت آقای بهرام توکلی یک��ی از این افراد 
است که سال گذشته فیلم درخشان »تنگه 
ابوقریب« را ساخت. راجع به بقیه مسائلی که مطرح 

کردید، خودشان باید پاسخگو باشند«.
درب�اره س�رمایه گذار فیلم ه�ا شفاف س�ازی  ■

می کنیم
مج��ری در ادام��ه برنامه »س��ینماگرام« از دبیر 
جشنواره فیلم فجر درباره شعار شفاف سازی پرسید 
و اینکه آیا فهرس��ت اسامی س��رمایه گذاران و میزان 
سرمایه های فیلم هایی که امسال در جشنواره هستند، 
منتشر می ش��ود که داروغه زاده گفت: »حتما بعد از 
جشنواره این کار را خواهیم کرد. حتما منتشر خواهیم 
کرد. این سیاست سرپرست سازمان سینمایی درباره 
شفاف س��ازی یک سیاست موقت نیست و بر اساس 
قانون است که خیلی اجرای آن به تاخیر افتاده است. 
سازمان س��ینمایی فقط درباره خبرنگاران شفافیت 
نداش��ته اس��ت، بلکه راج��ع به موسس��ات خودش 
و کمک های��ی ک��ه به فیلمس��ازان کرده اس��ت هم 
شفاف سازی داشته است«. جاوید به اظهارات دادستان 
درباره سرمایه گذاران یکی از فیلم های جشنواره اشاره 
کرد که داروغه زاده در پاس��خ به این اظهارات گفت: 
»دادستان محترم کشور اگر حکم بکنند و نامه بزنند 
که فیلم مورد نظر توس��ط سرمایه گذار مورد نظر به 
شکل غیرقانونی تولید شده است، حتما طبق حکم 
دادس��تان عمل می کنیم ولی غیر از این نمی توانیم 

عمل کنیم، چون ما دادگاه نیستیم«.
آماده س�ازی س�ینماها و زیرس�اخت ها ب�رای  ■

میزبانی از فجر
مسعود نجفی، مدیر روابط عمومی جشنواره فیلم 
فجر ۳۷ هم از چهره هایی بود که در این آخر هفته به 
تلویزیون آمد و درباره آخرین اخبار مربوط به جشنواره 
فیلم فجر اطلاع رسانی کرد. او با اشاره به اینکه یکی 
از دغدغه های جش��نواره در سال گذشته پارکینگ 
پردیس ملت بود، اظهار داشت: »آماده سازی پارکینگ 
آغاز ش��ده و امسال همزمان با شروع جشنواره فیلم 
فجر ۳۷ به بهره برداری خواهد رسید«. نجفی با بیان 
اینکه ۱4 سینما در تهران میزبان جشنواره فیلم فجر 
۳۷ خواهند بود، گفت: امس��ال 2 مجموعه پردیس 
ایران مال در غرب تهران و سینما آستارا که بازسازی 
شده  است همزمان با جشنواره رسما افتتاح می شوند. 
در مجموع در همه نقاط تهران سینماهای جشنواره 
قابل دسترس��ی خواهد بود. در اس��تان ها هم برنامه 
نمایش فیلم ها از ۱2 بهمن آغاز می شود و تقریبا در 

همه استان ها جشنواره برگزار خواهد شد.

سینما
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محمد خزاعی با اشاره به نهایی 
ش��دن روند بازبینی س��ند ملی 
س��ینما، از ارس��ال این س��ند طی ای��ن هفته به 
کمیس��یون هنر و معماری ش��ورای عالی انقلاب 
فرهنگی خبر داد. به گزارش »وطن امروز«، بحث 
تعیین سند ملی س��ینمای ایران در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی از جمله موضوعاتی است که این 
روزها مورد توجه رسانه ها قرار گرفته است. محمد 
خزاعی از اعضای کمیته ۳ نفره بررسی سند ملی 
سینمای ایران در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه 
این سند بزودی به کمیسیون هنر و معماری شورای 
عالی انقلاب فرهنگی ارائه می ش��ود، گفت: سند 
ملی س��ینمای ایران، در حقیقت بر مبنای اسناد 
بالادستی شامل قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران ک��ه در آن وظایف وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامی مشخص شده است، اصول و سیاست های 

ش��ورای  وظایف  فرهنگ��ی، 
عالی انقلاب فرهنگی و اسناد 
برنامه های توس��عه ۵ س��اله 
جمهوری اسلامی ایران، تهیه 
و تنظیم شده است. در همین 
راس��تا و در این سند، تولید 

محتوا، مش��ارکت های عمومی، فناوری های روز، 
کارآمدی نظام نظارتی و بویژه رکن اساس��ی سند 
ملی سینما یعنی مردم، صنوف و دولت سرلوحه 
این س��ند قرار گرفته اس��ت. سند ملی سینمای 
ایران در ۳ بخش تنظیم ش��ده که ش��امل بخش 
چشم انداز، سیاست ها، نظارت و اجراست که توسط 

کارگروهی که در کمیسیون 
هنر و معماری ش��ورای عالی 
انقلاب فرهنگی تشکیل شد، 
تنظیم شده است. پیش از این 
پیشنهادهای وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اسلامی، کمیسیون 
هنر و معماری و حتی صنوف سینمایی جمع بندی 
شده بود و با بررس��ی این نظرها و پیشنهادها در 
نهایت این س��ند آماده شد. هفته گذشته آخرین 
جلس��ه تنظیم سند در کمیسیون هنر و معماری 
برگزار ش��د و س��ند مورد نظر به این کمیسیون 
ارائه تا در جلس��ه آینده نظرات اعضای کمیسیون 

هنر و معماری گرفته ش��ود و در گام بعدی برای 
آماده سازی مقدمات آن برای ارائه به صحن شورای 
عالی انقلاب فرهنگی آماده شویم. خزاعی با اشاره 
به اینکه س��ند ملی سینمای ایران، کلیات سینما 
را در برمی گیرد و تمام اجزا، مصوبات و قانون های 
آن در آین��ده به عنوان ضمایم به این س��ند اضافه 
می شود، گفت: به این معنا که در حال حاضر سند 
ملی س��ینمای ایران مصوب می شود و در مراحل 
بعد وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی موظف است 
قوانین و آیین نامه های داخلی یا آیین نامه های کلی 
را که می خواهد مصوب کند، براس��اس این سند 
مدون کرده و در اختیار اهالی سینما بگذارد. فکر 
می کنم در خرداد ماه سال ۹۸ مصوبه شورا درباره 
س��ند ملی س��ینمای ایران را داشته باشیم، البته 
این امر و تاریخ آن کاملا به ش��ورای عالی انقلاب 

فرهنگی بستگی دارد.

محمد خزاعی اعلام کرد

جزئیاتی تازه از »سند ملی سینما« 
خبر

سینمای جهان

گزارش »وطن امروز« از آخر هفته پرخبر سینما، از سرپرست سازمان سینمایی تا مدیران فیلم فجر در سیما

وقتی همه از شفاف سازی گفتند

طباطبایی نژاد چگونه در مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی ماندنی شد؟

تمدید یک ساله حضور طباطبایی نژاد در ارشاد
پنجمین جشنواره »هنر مقاومت« کار خود را آغاز کرد

کار سفارشی داریم اما فرمایشی نه!
طباطبایی نژاد  سیدمحمدمهدی 
پس از چند هفته حرف و حدیث 
درباره جدایی اش از مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی، درباره این حواش��ی و استمرار حضورش 
در ای��ن مرک��ز توضیحات��ی ارائه کرد. ب��ه گزارش 
»وطن ام��روز«، چند هفت��ه قبل بود ک��ه اخباری 
در ارتب��اط با پای��ان ماموریت س��یدمحمدمهدی 
طباطبایی نژاد، رئیس فعلی مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی در این نهاد و بازگشت او به رسانه 
ملی به عنوان س��ازمان اصلی فعالیتش در رسانه ها 
مطرح شد؛ بحث هایی که منجر به طرح گزینه هایی 
جایگزین برای او از س��وی رس��انه ها نیز شد اما در 
نهایت این تغییر اتفاق نیفتاد تا طباطبایی نژاد فعلا 

در این نهاد ماندنی شود. مدیرعامل مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی در گفت وگو با مهر درباره 
برخی شنیده های غیررسمی درباره خداحافظی اش 
با مجموعه مدیران و کارمندان مرکز گس��ترش هم 
گفت: بله، خداحافظی هم کرده بودم. از نظر خودم 
قطعی بود که باید به صداوسیما بازگردم اما در آخرین 
دقایق خداحافظی، شرایط تغییر کرد. در صحبتی که 
با دکتر حسین انتظامی، سرپرست سازمان سینمایی 
داشتم، از من خواستند تا یک هفته بعد از جشنواره 
هم صبر کنم تا پیگیری های مجددی انجام شود. بعد 
از این پیگیری ها بود که سازمان صداوسیما سرانجام 
موافقت ک��رد به مدت یک س��ال دیگر در خدمت 

دوستان مرکز گسترش باشم و این کل ماجرا بود.

پنجمین جشنواره »هنر مقاومت« 
عص��ر روز پنجش��نبه در کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان به صورت رسمی 
آغاز به کار کرد. به گزارش »وطن امروز«، پنجمین 
جش��نواره »هنر مقاومت« در ۱0 بخش  مرتبط با 
هنرهای تجس��می، با حضور مسعود نجابتی دبیر 
این دوره جشنواره، محمد حبیبی سرپرست بنیاد 
فرهنگی روایت فتح، مجید رجبی معمار مدیرعامل 
خانه هنرمندان، احسان محمدحسنی مدیر مؤسسه 
فرهنگی و رسانه ای اوج و چند تن از شخصیت های 
هن��ری و فرهنگی دیگر آغاز ب��ه کار کرد. نجابتی، 
دبیرکل ای��ن رویداد هنری در حاش��یه اولین روز 
برگزاری این رویداد با اشاره به تفاوت های این دوره 

با دوره های پیش به مهر گفت: امسال از نقاشی رنگ 
روغن فاصله گرفتیم و به نقاش��ی دیجیتال بیشتر 
توجه داشتیم. همچنین از هنرمندان رشته پرچم 
و کتیبه، طراحی صنعتی و موشن گرافیک دعوت 
کردیم میزبان آثارشان شویم. نیت مان این بود که 
تولیدکننده محصولات کاربردی باشیم و آثاری به 
نمایش درآوریم که در جامعه قابل اس��تفاده باشد. 
ما موضوع محور کار می کنیم و نگاه کاربردی به این 
حوزه داریم. یعنی از هنرمندان دعوت به همکاری 
می کنیم ت��ا آثاری تولید کنند که علاوه  بر الزامات 
هنری، برای مردم قابل استفاده باشد و این کار ما را 
سخت تر می کند؛ راضی کردن هنرمندان برای اینکه 

سفارشی و کاربردی کار کنند دشوار است.

تجسمیمستند

پاسخ های دبیر جشنواره فجر به حواشی انتخاب یک داور و حضور سرمایه های مشکوک در سینما

کتاب

گیشه


